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Ü³Ë³μ³Ý

êï»÷³Ý Ø³ÝáõÏÇ êáõùÇ³ëÛ³ÝÁ Ñ³Û ³ñ¹Ç ÏáÙåá½Çïáñ³Ï³Ý ¹åñáóÇ ÇÝùÝ³ïÇå Ý»ñÏ³ Û³ óáõ -
óÇãÝ»ñÇó ¿, áí ëÏë»É ¿ ëï»ÕÍ³·áñÍ»É Ý³Ëáñ¹ ¹³ñÇ 80-³Ï³Ý Ãí³Ï³ÝÝ»ñÇó ÙÇÝã¨ 2021 Ã., »ñμ ÏÝù»ó
Çñ Ù³ÑÏ³Ý³óáõÝ:

²Ûë Ññ³å³ñ³ÏáõÙÝ ³Ý¹ñ³¹³ñÓ ¿ ÏáÙåá½ÇïáñÇ ëï»ÕÍ³·áñÍ³Ï³Ý áõÕáõÝ, Ù³ëÝ³íáñ³å»ë Ýñ³
Ï³ Ù»ñ³ÛÇÝ-·áñÍÇù³ÛÇÝ Å³ÝñÇ ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÝ»ñÇó Ù»ÏÇÝª §ºñ»ù μ³·³ï»É¦ ß³ñùÇÝ: ÎáÙ åá ½Ç -
ïáñÇ μÝáñáß á×³Ï³Ý ³é³ÝÓÝ³Ñ³ïÏáõÃÛáõÝÝ»ñÁ μ³ó³Ñ³ÛïíáõÙ »Ý ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛ³Ý Ï³éáõó í³Í -
ù³ÛÇÝ, ³ñï³Ñ³Ûïã³Ï³Ý ¨ Ï³ï³ñáÕ³Ï³Ý Ù»Ãá¹³μ³Ý³Ï³Ý í»ñÉáõÍáõÃÛ³Ý ÙÇçáóáí:

êï»÷³Ý êáõùÇ³ëÛ³ÝÇ ëï»ÕÍ³·áñÍ³Ï³Ý μÝáõÃ³·ÇñÁ

êï»÷³Ý Ø³ÝáõÏÇ êáõùÇ³ëÛ³ÝÁ ÍÝí»É ¿ 1946 Ã. ¶ÛáõÙñÇáõÙ, 1963-ÇÝ ³í³ñï»É ¿ ¶ÛáõÙñáõ ø. Î³ -
ñ³-Øáõñ½³ÛÇ ³Ýí³Ý »ñ³Åßï³Ï³Ý áõëáõÙÝ³ñ³ÝÇ ÷áÕ³ÛÇÝ μ³ÅÇÝÁª ·³É³ñ³÷áÕ Ù³ëÝ³ ·Ç ïáõÃÛ³Ùμ:
²ÛÝáõÑ»ï¨ áõëáõÙÁ ß³ñáõÝ³Ï»É ¿ ºñ¨³ÝÇ ÎáÙÇï³ëÇ ³Ýí³Ý å»ï³Ï³Ý ÏáÝ ë»ñ í³ ïáñÇ³ÛáõÙ áñå»ë
·³É³ñ³÷áÕ³Ñ³ñ (1969 Ã.), Ñ»ï³·³ÛáõÙ Ù³ëÝ³·Çï³Ý³Éáí Ý³¨ áñå»ë »ñ³Åßï³ ·»ï (1976 Ã., åñá -
ý» ëáñ è. êï»÷³ÝÛ³ÝÇ Õ»Ï³í³ñáõÃÛ³Ùμ) ¨ ÏáÙåá½Çïáñ (1990 Ã. åñáý»ëáñ Ô. ê³ñÛ³ÝÇ ¹³ ë³ -
ñ³ÝáõÙ): 

ê. êáõùÇ³ëÛ³ÝÁ »Õ»É ¿ Ð³Û³ëï³ÝÇ è³¹ÇáÛÇ ¨ Ñ»éáõëï³ï»ëáõÃÛ³Ý Ýáñ³ëï»ÕÍ ëÇÙýáÝÇÏ Ýí³ -
·³ËÙμÇ ³ñïÇëï (1966-1972 ÃÃ.) Ýí³·³ËÙμÇ ÑÇÙÝ³¹ñÙ³Ý ûñí³ÝÇó: ¸³ë³í³Ý¹»É ¿ª ². ²×»ÙÛ³ÝÇ
³Ýí³Ý »ñ³Åßï³Ï³Ý ¹åñáóáõÙ »ñ³Åßï³ï»ë³Ï³Ý ³é³ñÏ³Ý»ñ, ºäÎ ëï»ÕÍ³·áñÍ³Ï³Ý ³ÙμÇá -
ÝáõÙ, ï³ñμ»ñ ï³ñÇÝ»ñÇ Õ»Ï³í³ñ»É ¿ ºñ¨³ÝÇ ¶»Õ³·Çï³Ï³Ý Ï»ÝïñáÝÇ Ù³ÝÏ³Ï³Ý ýÇÉÑ³ñÙáÝÇ³Ý,
¶ÛáõÙñáõ ø. Î³ñ³-Øáõñ½³ÛÇ ³Ýí³Ý »ñ³Åßï³Ï³Ý áõëáõÙÝ³ñ³ÝÁ, ½μ³Õ»ó»É ¿ ºñ¨³ÝÇ ÎáÙÇï³ëÇ ³Ý -
í³Ý å»ï³Ï³Ý ÏáÝë»ñí³ïáñÇ³ÛÇ åñáé»ÏïáñÇ å³ßïáÝÁ (3):  

ÎáÙåá½ÇïáñÝ ëï»ÕÍ³·áñÍ»É ¿ ï³ñμ»ñ Å³Ýñ»ñáõÙ, Ñ»ÕÇÝ³Ï ¿ ëÇÙýáÝÇÏ, Ï³Ù»ñ³ÛÇÝ, íáÏ³É-·áñ -
ÍÇ ù³ÛÇÝ ¨ ËÙμ»ñ·³ÛÇÝ ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÝ»ñÇ, ³Û¹ ÃíáõÙ Ù³ÝÏ³Ï³Ý ËÙμ»ñ·»ñÇ (2), áñáÝù Çñ»Ýó
Ñ³ë ï³ïáõÝ ï»ÕÝ »Ý ½μ³Õ»óñ»É ¹åñáó³Ï³Ý Íñ³·ñ»ñáõÙ, Ù³ÝÏ³å³ï³Ý»Ï³Ý »ñ·ã³ËÙμ³ÛÇÝ
ÙñóáõÛÃ Ý»ñÇ »ñÏ³ó³ÝÏ»ñáõÙ: 

ê. êáõùÇ³ëÛ³ÝÇ ëÇÙýáÝÇÏ Ù»Í³Ïï³í ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÝ»ñÇó ³ñÅ³ÝÇ »Ý ÑÇß³ï³ÏÙ³Ý §ÎÇÉÇ -
ÏÇ³¦ (1990 Ã.) ¨ §Ü³íÁ É»é³Ý íñ³¦ (2015-2016 ÃÃ.) ëÇÙýáÝÇ³Ý»ñÁ, §î»ëÇÉ¦-Á É³ñ³ÛÇÝ Ýí³ ·³ËÙμÇ
Ñ³Ù³ñ (2003 Ã.): ÎáÙåá½ÇïáñÇÝ É³ÛÝ ×³Ý³ãáõÙ μ»ñ»óÇÝ Ï³Ù»ñ³ÛÇÝ Ýí³·³ËÙμÇ Ñ³Ù³ñ ·ñí³Í
“Pastorale” (§Ðáíí»ñ·áõÃÛáõÝ¦, 1997 Ã.) ¨ í»ñáÝßÛ³É §î»ëÇÉ¦ ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÝ»ñÁ, Î³ Ù»ñ³ÛÇÝ ëÇÙ -
ýáÝÇ³Ý (2011 Ã.) ¨ ÎáÝó»ñïÁª Ã³íçáõÃ³ÏÇ ¨ Ýí³·³ËÙμÇ Ñ³Ù³ñ (2016 Ã.): ÚáõñûñÇÝ³Ï Ï³½ ÙÇ Ñ³Ù³ñ
»Ý ·ñí»É Ñ»ÕÇÝ³ÏÇ §²Ýë»ñ¦ åá»ÙÁ Ýí³·³ËÙμÇ, ¹áõ¹áõÏÇ ¨ μÉáõÉÇ Ñ³Ù³ñ (2005 Ã.), §äñ»ÉÛáõ¹¦-Áª ßíÇÇ,
¹áõ¹áõÏÇ, Ã³éÇ, ù³ÝáÝÇ  ¨ Ñ³ñí³Í³ÛÇÝÝ»ñÇ Ñ³Ù³ñ (2010 Ã.): 

ÎáÙåá½ÇïáñÝ Çñ ëï»ÕÍ³·áñÍ³Ï³Ý áõÕáõ ³ÙμáÕç ÁÝÃ³óùáõÙ ³é³ÝÓÝ³Ñ³ïáõÏ ëÇñáí ¨
ÝíÇñí³ÍáõÃÛ³Ùμ ¿ñ í»ñ³μ»ñíáõÙ ÷áÕ³ÛÇÝ ·áñÍÇùÝ»ñÇÝ Çñ ³é³çÇÝ Ù³ëÝ³·ÇïáõÃÛ³ÝÁ: ºí å³ ï³ -
Ñ³Ï³Ý ã¿, áñ ³Ûë ·áñÍÇùÝ»ñÇ Ñ³Ù³ñ »Ý ëï»ÕÍí»É Ýñ³ É³í³·áõÛÝ ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÝ»ñÇó »ñÏáõëÁª
»ñ·ã³ ËÙμÇ ¨ »ñÏáõ ïñáÙμáÝÇ Ñ³Ù³ñ ·ñí³Í §Ø»Õ³Û î¿ñ¦ ³ÕáÃùÁ (2001) ¨ “Gesang an Händel”
(§ºñ·³ë³ÍáõÃÛáõÝ Ð»Ý¹»ÉÇÝ¦) ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÁ: Æ ¹»å, í»ñçÇÝë ÑÝã»É ¿ 2012 Ãí³Ï³ÝÇÝ ¶»ñ -
Ù³ÝÇ³ÛÇ Ð³ÉÉ» ù³Õ³ùáõÙ È³ÛåóÇ·Ç ýÇÉÑ³ñÙáÝÇÏ Ýí³·³ËÙμÇ »ñ³ÅÇßïÝ»ñÇ Ï³ï³ñÙ³Ùμ Ð»Ý¹»ÉÇÝ
ÝíÇñí³Í ÙÇç³½·³ÛÇÝ ÷³é³ïáÝÇ ßñç³Ý³ÏÝ»ñáõÙ ¨ ³ñÅ³Ý³ó»É Ð³ïáõÏ Ùñó³Ý³ÏÇ: 

êï»÷³Ý êáõùÇ³ëÛ³ÝÝ ³é³ÝÓÝ³Ñ³ïáõÏ Ý³Ë³å³ïíáõÃÛáõÝ ¿ñ ï³ÉÇë íáÏ³É, ËÙμ»ñ·³ÛÇÝ ¨
íáÏ³É-·áñÍÇù³ÛÇÝ Å³Ýñ»ñÇÝ: ²Ûë ß³ñùáõÙ ÑÇß³ï³ÏÙ³Ý »Ý ³ñÅ³ÝÇ Ó³ÛÝÇ ¨ ¹³ßÝ³ÙáõñÇ Ñ³Ù³ñ
§ºñ»ù éáÙ³ÝëÁ¦ª º.â³ñ»ÝóÇ Ëáëù»ñáí (1993 Ã.), §²ÕáÃùÇ í»ñçÇÝ ïáÕÁ¦ª Ó³ÛÝÇ ¨ Ï³Ù»ñ³ÛÇÝ Ýí³ ·³ -
ËÙμÇ Ñ³Ù³ñ (2008 Ã.), áñÝ ³ñÅ³Ý³ó³í ì³Ñ³Ý Â»ù»Û³Ý ÙÇáõÃÛ³Ý ³Ù»Ý³ÙÛ³ Ùñó³Ý³ÏÇÝ,
§²é³íáï¦-Á Ó³ÛÝÇ ¨ ï³ëÁ ·áñÍÇùÇ Ñ³Ù³ñ (2013 Ã.): ÊÙμ»ñ·³ÛÇÝ Å³ÝñáõÙ Ûáõñ³Ñ³ïáõÏ ï»Õ »Ý
½μ³ Õ»óÝáõÙ §ØïáñáõÙ¦-Áª Ï³Ý³Ýó »ñ·ã³ËÙμÇ ¨ Ñ³ñí³Í³ÛÇÝ ·áñÍÇùÝ»ñÇ Ñ³Ù³ñ (1997 Ã.),
§î»ëÇÉ³Å³Ù»ñ¦-Áª ¹³ñÓÛ³É º. â³ñ»ÝóÇ Ëáëù»ñáí (1998 Ã.), »ñ·ã³ËÙμÇ ¨ ¹³ßÝ³ÙáõñÇ Ñ³Ù³ñ »Ý
·ñí»É §ú, ³ñ»·³Ï ãùÝ³Õ¦-Á ¨ §Ü»ñÙ³Ý ³Õ»ñë¦-Áª ·»ñÙ³Ý³óÇ μ³Ý³ëï»ÕÍ üñÇ¹ñÇË ÐÛáÉ¹»éÉÇÝÇ
Ëáëù»ñáí (2009 Ã.), §ºÕÇóÇ ÈáõÛë¦ Áëï ä³ñáõÛñ ê¨³ÏÇ (2010 Ã.), §¶³ñÝ³Ý »ñ·»ñ¦ ËÙμ»ñ·»ñÇ ß³ñùÁ
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Ù³ÝÏ³Ï³Ý »ñ·ã³ËÙμÇ Ñ³Ù³ñ (2009 Ã.), áñÁ ¹³ñÓÛ³É ³ñÅ³Ý³ó»É ¿ Ùñó³Ý³ÏÇ: ìáÏ³É-ëÇÙýáÝÇÏ
Å³ÝñáõÙ Çñ áõñáõÛÝ ï»ÕÝ áõÝÇ §Litania¦ Ù»ëë³Ýª ëÇÙýáÝÇÏ Ýí³·³ËÙμÇ, »ñ·ã³ËÙμÇ, μ³ñÇïáÝ ¨
ëáåñ³Ýá Ó³ÛÝÇ Ñ³Ù³ñ (2014 Ã.), áñÁ Ñ³ïáõÏ å³ïí»ñáí ·ñí»É ¿ ä³½áÉÇÝÇÇ Ëáëù»ñÇ ÑÇÙ³Ý íñ³:

êï»÷³Ý êáõùÇ³ëÛ³ÝÇ ëï»ÕÍ³·áñÍ³Ï³Ý Å³é³Ý·áõÃÛ³Ý Ù»ç ³é³ÝÓÝ³ÏÇ ï»Õ áõÝ»Ý Ï³ Ù» -
ñ³ÛÇÝ-·áñÍÇù³ÛÇÝ Å³ÝñáõÙ Ù»Ý³Ýí³· ¨ ï³ñμ»ñ Ï³½Ù»ñÇ Ï³Ù»ñ³ÛÇÝ ³Ýë³ÙμÉÝ»ñÇ Ñ³Ù³ñ ·ñí³Í
ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÝ»ñÁ: Üß»Ýù Ø»Ý³Ýí³· çáõÃ³ÏÇ ëáÝ³ïÁ (1992 Ã.), ºñÏáõ åÇ»ëÁª çáõÃ³ÏÇ ¨ ¹³ß -
Ý³ ÙáõñÇ Ñ³Ù³ñ (2013 Ã.), §²ËáõñÛ³ÝÇ ³÷ÇÝ¦ å³ïÏ»ñÝ»ñÁ (1) É³ñ³ÛÇÝ ù³éÛ³ÏÇ Ñ³Ù³ñ (2010 Ã.) ¨
È³ñ³ÛÇÝ Ïí³ñï»ïÁ (2016 Ã.):

²Ûë ÅáÕáí³ÍáõáõÙ ÁÝ¹·ñÏ»É »Ýù ê. êáõùÇ³ëÛ³ÝÇ §ºñ»ù μ³·³ï»É¦-Á çáõÃ³ÏÇ ¨ ¹³ßÝ³ÙáõñÇ Ñ³ -
Ù³ñ (1985 Ã.), áñÁ í»ñ³μ»ñáõÙ ¿ Ñ»ÕÇÝ³ÏÇ ëï»ÕÍ³·áñÍ³Ï³Ý í³Õ ßñç³ÝÇ ·áñÍ»ñÇÝ: ê³Ï³ÛÝ ³Ûë
åÇ»ëÝ»ñáõÙ ³ñ¹»Ý ÇëÏ ¹ñë¨áñí»É ¿ ÏáÙåá½ÇïáñÇ Ùï³ÍáÕáõÃÛ³ÝÁ μÝáñáß Ó·ïáõÙÁª Ñ³Ù³ï»Õ»É ¹³ -
ë³Ï³Ý Å³Ýñ³ÛÇÝ ¨ Ó¨³Ï³éáõóÙ³Ý ëÏ½μáõÝùÝ»ñÁ Ñ³ÛÏ³Ï³Ý ³½·³ÛÇÝ éÇÃÙ³ÇÝïáÝ³óÇáÝ Ùï³ Íá -
ÕáõÃÛ³Ý Ñ»ï:

Ø»ñ ÁÝïñáõÃÛáõÝÁ å³ÛÙ³Ý³íáñí³Í ¿ ÙÇ ÏáÕÙÇóª ÏáÙåá½ÇïáñÇ ëï»ÕÍ³·áñÍ³Ï³Ý Å³é³Ý ·áõ -
ÃÛáõÝÁ Ñ³Ýñ³ÛÝ³óÝ»Éáõ Ù»Í ó³ÝÏáõÃÛ³Ùμ, ÙÛáõë ÏáÕÙÇóª Ýå³ï³Ï áõÝÇ ÁÝ¹É³ÛÝ»Éáõ áõëáõÙÝ³Ï³Ý
Íñ³·ñÇ »ñÏ³ó³ÝÏÁª Ý»ñ³é»Éáí μ³·³ï»É Å³ÝñÇ  ÛáõñûñÇÝ³Ï ÝÙáõßÁª ³½·³ÛÇÝ ¹ñë¨áñáõÙÝ»ñáí:  

´³·³ï»É: Ä³ÝñÇ å³ïÙáõÃÛáõÝÇó

´³·³ï»É (ýñ³Ýë»ñ»Ýª bagatelle) μ³é³óÇáñ»Ý Ýß³Ý³ÏáõÙ ¿ ÷áùñÇÏ, Ýñμ³·»Õ Çñ, ½³ñ¹, Ý³¨ª
Ï³ï³ñÙ³Ý Ñ³Ù³ñ áã μ³ñ¹ ·áñÍÇù³ÛÇÝ Ù³Ýñ³Ýí³·, »ñ³Åßï³Ï³Ý åÇ»ë (4.), ëÏ½μÝ³Ï³Ý ßñç³ÝáõÙ
·ñíáõÙ ¿ÇÝ Ù»Í Ù³ë³Ùμ ¹³ßÝ³ÙáõñÇ Ñ³Ù³ñ: ²é³çÇÝ ³Ý·³Ù Ñ³Ý¹Çå»É ¿ ýñ³ÝëÇ³óÇ ÏáÙåá½Çïáñ ¨
»ñ·»ÑáÝ³Ñ³ñ üñ³Ýëáõ³ Îáõå»ñ»ÝÇ (1668-1733 ÃÃ.)ª ÏÉ³í»ëÇÝÇ Ñ³Ù³ñ ·ñí³Í ÅáÕáí³ÍáõáõÙ:
ºñ³Åßï³Ï³Ý ·ñ³Ï³ÝáõÃÛ³Ý Ù»ç ³é³í»É Ñ³ÛïÝÇ »Ý ·»ñÙ³Ý³óÇ ÏáÙåá½Çïáñ ÈÛáõ¹íÇ· í³Ý
´»ÃÑáí»ÝÇ (1770-1827 ÃÃ.) μ³·³ï»ÉÝ»ñÇ »ñ»ù ÅáÕáí³ÍáõÝ»ñÁ, ü»ñ»Ýó ÈÇëïÇ, ²ÝïáÝÇÝ ¸íáñÅ³ÏÇ,
Ú³Ý êÇμ»ÉÇáõëÇ. ø³ÙÇÉ ê»Ý-ê³ÝëÇ ¨ ÙÛáõëÝ»ñÇ μ³·³ï»ÉÝ»ñÁ: 

XX ¹³ñáõÙ Ñ»ï³ùñùñáõÃÛ³Ý Ýáñ ³ÉÇù ¿ ÝÏ³ïíáõÙ Å³ÝñÇ Ñ³Ý¹»å Å³Ù³Ý³ÏÇ ³ÛÝåÇëÇ ÏáÙ åá -
½ÇïáñÝ»ñÇ ëï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÝ»ñáõÙ, ÇÝãåÇëÇù »Ý ´»É³ ´³ñïáÏÁ, ²ÝïáÝ ì»μ»ñÝÁ, ¸Ûáñ¹ ÈÇ ·» -
ïÇÝ, ¾¹ÇëáÝ ¸»ÝÇëáíÁ, ì³É»ÝïÇÝ êÇÉí»ëïñáíÁ ¨ áõñÇßÝ»ñ: ºí ãÝ³Û³Í Ýßí³Í Ñ»ÕÇÝ³ÏÝ»ñÇ Ï»Ý ë³ -
·ñ³Ï³Ý, ëï»ÕÍ³·áñÍ³Ï³Ý, ³ßË³ñÑ³·ñ³Ï³Ý, ³½·³ÛÇÝ å³ïÏ³Ý»ÉáõÃÛ³Ý, Ý³¨ á×³Ï³Ý áõ Å³ Ù³ -
Ý³ Ï³·ñ³Ï³Ý ï³ñμ»ñáõÃÛáõÝÝ»ñÇÝ, Ýñ³Ýó μáÉáñÇÝ ÙÇ³íáñ»É ¿ Ó·ïáõÙÁ Ýí³½³·áõÛÝ ÙÇçáó Ý»ñáí ³ñ -
ï³Ñ³Ûï»Éáõ ³Ù»Ý³Ï³ñ¨áñÁ, ³Ù»Ý³¿³Ï³ÝÁ, ¨ Ýñ³ÝóÇó  Ûáõñ³ù³ÝãÛáõñÁ ¹³ Çñ³Ï³Ý³óñ»É ¿ áõñáõÛÝ
³ñï³Ñ³Ûïã³»Õ³Ý³Ïáí ¨ Ó»é³·ñáí: ì.êÇÉí»ëïñáíÇ ¹ÇåáõÏ μÝáñáßÙ³Ùμ. §²Ù»Ý³÷áùñ, ³ÝÝß³Ý ÙÇ
μ³Ý Çñ Ù»ç ½»ï»ÕáõÙ ¿ ³Ù»Ý³í»ÑÇ ÙÇ Ù³ëÝÇÏÁ, ³ÛÝå»ë, ÇÝãå»ë óáÕÇ ÙÇ Ï³ÃÇÉáõÙ ³ñï³óáÉíáõÙ ¿
³ñ»·³ÏÁ¦: ºí ß³ñáõÝ³Ï»Éáí Çñ ³Ûë ÙÇïùÝ, »½ñ³Ï³óÝáõÙ ¿, áñ §´³ËÇ ÇÝí»Ý óÇ³ Ý»ñáõÙ ¨ Þáå»ÝÇ
åñ»ÉÛáõ¹Ý»ñáõÙ Ï³ñ»ÉÇ ¿ Ñ³ÛïÝ³μ»ñ»É Ù»Í³Ïï³í ÏáÙåá½ÇóÇ³Ý»ñÇ í»ÑáõÃÛáõÝÁ, ë³ Ï³ÛÝ Ëï³óí³Í
³ÏÝÃ³ñÃÇ ï¨áÕáõÃÛ³Ý Ù»ç¦ (4.): 

ê. êàôøÆ²êÚ²Üª §ºðºø ´²¶²îºÈ æàôÂ²ÎÆ ºì ¸²ÞÜ²ØàôðÆ Ð²Ø²ð¦

Ø»Ãá¹³μ³Ý³Ï³Ý í»ñÉáõÍáõÃÛáõÝ

êï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÁ ·ñí»É ¿ 1985 Ã. ¨ ÝíÇñí³Í ¿ ³é³çÇÝ Ï³ï³ñáÕÝ»ñÇÝª Ý»ñÏ³ÛáõÙë ´áëïáÝáõÙ
μÝ³ÏíáÕ »ñ³ÅÇßïÝ»ñ ê³ñ·Çë Î³ñ³å»ïÛ³ÝÇÝ (çáõÃ³Ï) ¨ ÜáõÝ» Ð³ÏáμÛ³ÝÇÝ (¹³ßÝ³Ùáõñ): 

´³·³ï»ÉÝ»ñÇÝ μÝáñáß Ýñμ³·»ÕáõÃÛáõÝÝ ³Ûë ß³ñùáõÙ ÷áË³Ýóí»É ¿ çáõÃ³ÏÇ Ýí³·³μ³ÅÝÇÝ, ÇëÏ
¹³ßÝ³ÙáõñÇ Ýí³·³ÏóáõÃÛáõÝÁ åÇ»ëÝ»ñÇÝ Ñ³Õáñ¹áõÙ ¿ Ã³÷³ÝóÇÏáõÃÛáõÝ ¨ ÷ËñáõÝáõÃÛáõÝ:

´³·³ï»ÉÝ»ñÇó ²é³çÇÝÝ ëÏëíáõÙ ¿ Ë³ÕÇ å»ë, ³ë»ë çáõÃ³ÏÁ É³ñ»Éáí ¹³ßÝ³ÙáõñÇ û·ÝáõÃÛ³Ùμ:
²ÛÝáõÑ»ï¨, ³ÝÁÝ¹Ñ³ï ½³ñ·³Ý³Éáí, ý³Ïïáõñ³Ý ³ëïÇ×³Ý³μ³ñ μ³ñ¹³ÝáõÙ ¿ ÇÝï»ñí³ÉÝ»ñáí,
³Ïáñ¹Ý»ñáí ¨ éÇÃÙ³Ï³Ý å³ïÏ»ñÝ»ñáí: ØÇç³ÝóÇÏ ½³ñ·³óáõÙÁ, áñÁ Ñ³ïáõÏ ¿ áã ÙÇ³ÛÝ ³é³ÝÓÇÝ
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åÇ»ëÝ»ñÇÝ, ³ÛÉ¨ ß³ñùÇÝ ÁÝ¹Ñ³Ýáõñ ³éÙ³Ùμ: êï»ÕÍíáõÙ ¿ ÑáëáõÝáõÃÛ³Ý, ³ÝÁÝ¹Ñ³ï ½³ñ·³óÙ³Ý
ïå³íáñáõÃÛáõÝ, áñ ï³ÝáõÙ ¿ μ³ñÓñ³Ï»ïÇÝ, ³ÛÝáõÑ»ï¨ í»ñ³¹³éÝáõÙ é»åñÇ½³ ÑÇß»óÝáÕ ³í³ñïÇÝª
³ëïÇ×³Ý³μ³ñ å³ñ½»óÝ»Éáí ý³Ïïáõñ³Ý ¨ Ù³ñ»Éáí å³ñ½ ýÉ³ÅáÉ»ïÝ»ñÇ ÑÝãáÕáõÃÛ³Ùμ:

ºñÏñáñ¹ μ³·³ï»ÉÁ ÏáÝïñ³ëï³ÛÇÝ ëÏ½μáõÝùáí ¿ Ñ³çáñ¹áõÙ, ·ñí³Í ¿ 3/8 ã³÷áõÙ, áõ Ý³¨ ³ñ³·
ï»ÙåÇ ßÝáñÑÇí  å³ñ³ÛÝáõÃÛáõÝ ¿ Ñ³Õáñ¹áõÙ ÑÝãáÕáõÃÛ³ÝÁ: Î³ï³Ï³ÛÇÝ μÝáõÛÃÝ ³é³í»É ÁÝ¹·ÍíáõÙ ¿
ÙÇ çÇÝ Ù³ëáõÙ ÑÝãáÕ ÇÝï»ñí³ÉÝ»ñÇ éÇÃÙ³Ï³Ý å³ïÏ»ñÇ ÷á÷áËáõÃÛ³Ùμ: ²Ûë Ñ³ïí³ÍáõÙ ³é³ -
ç³ñÏ»É »Ýù Ù»ñ ÏáÕÙÇó Ýßí³Í Ù³ïÝ³¹ñáõÙÝ»ñ (³åÉÇÏ³ïáõñ³), áñÝ ³í»ÉÇ ¹ÛáõñÇÝ Ï¹³ñÓÝÇ Ñ³ï -
í³ÍÇ ³ßËáõÛÅ, ÷³ÛÉáõÝ Ï³ï³ñáõÙÁ:

ºññáñ¹ μ³·³ï»ÉÁ ÑÇß»óÝáõÙ ¿ ³ÝÁÝ¹Ñ³ï ß³ñÅáõÙ: ²ÛÝ ëÏëíáõÙ ¿ ¹³ßÝ³ÙáõñÇ Ýí³·³μ³ÅÝáõÙ
³Ýó ÝáÕ ÙÇ³É³ñ Ù»Õ»¹³ÛÇÝ ¹³ñÓí³Íùáí, áñÁ, ßÝáñÑÇí ÷áùñ ï»ñóÇ³ Ó³ÛÝ³ë³ÑÙ³ÝáõÙ ÏÇñ³éíáÕ
ëáõñ ËñáÙ³ïÇÏ ÑÝã»ñ³Ý·Ý»ñÇ, ã³÷³½³Ýó É³ñí³ÍáõÃÛáõÝ ¿ Ñ³Õáñ¹áõÙ ïñ³Ù³¹ñáõÃÛ³ÝÁ, Ñ» ï³ -
·³ÛáõÙ ÇÙÇï³óÇáÝ ÏñÏÝáõÃÛáõÝÝ»ñÇ ßÝáñÑÇí Í³í³Éí»Éáí áã ÙÇ³ÛÝ ¹³ßÝ³ÙáõñÇ, ³ÛÉ¨ Ýñ³Ý Ó³ÛÝ³ÏóáÕ
çáõÃ³ÏÇ Ýí³·³μ³ÅÝÇ ï³ñμ»ñ é»·ÇëïñÝ»ñáõÙ: Â»Ù³ÛÇ μ³½Ù³ÏÇ ³ÝóÏ³óáõÙÝ»ñÁ »ñÏáõ ·áñÍÇùÝ»ñÇ
Ñ³ñóáõå³ï³ëË³ÝÇ ëÏ½μáõÝùáí åÇ»ëÇ í»ñçÇÝ Ñ³ïí³ÍáõÙ μ»ñáõÙ »Ý μ³ñÓñ³Ï»ïÇÝ, ßÝáñÑÇí »ñÏáõ
·áñÍÇùÝ»ñÇ Ýí³·³μ³ÅÇÝÝ»ñáõÙ ÙÇ³Å³Ù³Ý³Ï ÑÝãáÕáõÃÛ³Ý: ²Ûë ³í³ñïÁ Ý³¨ ³ÙμáÕç ß³ñÇ ïñ³ Ù³ -
μ³Ý³Ï³Ý Ñ³Ý·áõó³ÉáõÍáõÙÝ ¿ ËáñÑñ¹³ÝßáõÙ:

²é³ÝÓÝ³Ñ³ïáõÏ Ýß³Ý³ÏáõÃÛáõÝ áõÝ»Ý áã ³í³Ý¹³Ï³Ý Ï³éáõóí³Íù áõÝ»óáÕ Ñ³ñÙáÝÇÏ Ñ³ Ù³ -
 ÑÝãÛáõÝÝ»ñÁ, áñáÝù ï³ñμ»ñ Ñ³ïí³ÍÝ»ñáõÙ Éñ³óáõóÇã ·áõÛÝ áõ ïñ³Ù³¹ñáõÃÛáõÝ »Ý Ñ³Õáñ¹áõÙ åÇ»ë -
Ý»ñÇÝ:

êï»ÕÍ³·áñÍáõÃÛáõÝÁ Ññ³ï³ñ³ÏáõÙ »Ýù ÏáÙåá½ÇïáñÇ Ñ»ï Ñ³Ù³Ó³ÛÝ»óí³Í Ñ³Ù³å³ï³ëË³Ý
ËÙμ³ ·ñ³Ï³Ý ÙÇç³ÙïáõÃÛáõÝÝ»ñáí, áñáÝù í»ñ³μ»ñáõÙ »Ý ßïñÇËÝ»ñÇÝ, ¹ÇÝ³ÙÇÏ Ýß³ÝÝ»ñÇÝ ¨ Ù³ï -
Ý³¹ñáõÙÝ»ñÇÝ, áñå»ë½Ç Ï³ï³ñáõÙÝ ³é³í»É Ñ³ñ³½³ï ÉÇÝÇ ÏáÙåá½ÇïáñÇ Ùï³ÑÕ³óÙ³ÝÁ:   

¶ð²Î²ÜàôÂÚàôÜ

1. êáõùÇ³ëÛ³Ý ê. Ø., §²ËáõñÛ³ÝÇ ³÷ÇÝ¦ å³ïÏ»ñÝ»ñ É³ñ³ÛÇÝ ù³éÛ³ÏÇ Ñ³Ù³ñ, (Ï³½ÙáÕ ¨ ËÙμ³·Çñª ².¶.
Ê³ã³ïñÛ³Ý), ºñ., ºäÎ Ññ³ï³ñ³ÏãáõÃÛáõÝ, 2010 Ã.£

2. êáõùÇ³ëÛ³Ý ê. Ø., Ø³ÝÏ³Ï³Ý ËÙμ»ñ·»ñ, (Ñ»ÕÇÝ³Ï ¨ Ï³½ÙáÕª ê.Ø. êáõùÇ³ëÛ³Ý),  ºñ., ºäÎ
Ññ³ï³ñ³ÏãáõÃÛáõÝ, 2010 Ã.£

3. http://composers.am/?p=6960 ¸ÇïÙ³Ý ³Ùë³ÃÇíª 10.2.2022 Ã., Ä³ÙÁª 23£51  
4. https://ru.wikipedia.org/wiki/Áàãàòåëü#.. μ³é³ñ³Ý ¸ÇïÙ³Ý ³Ùë³ÃÇíª 10.2.2022 Ã., Ä³ÙÁª 20£46

5



6

Preface

Stepan Manuk Sukiasyan is an outstanding representative of the contemporary Armenian school of com-

position, whose artistic career started in the 80s of the last century and lasted until 2021, when the compos-

er passed away.

This publication examines the works of this composer, particularly one of the pieces of the chamber-

instrumental genre - the “Three Bagatelles” Cycle. The characteristic features of Sukiasyan's composition-

al style are considered through the lens of structural, artistic and performance methodology analysis.

Description of Stepan Sukiasyan's Work

Stepan Manuk Sukiasyan was born in 1946 in Gyumri. In 1963 he graduated from the French horn

department of the Gyumri Kara-Murza Music College. He continued his studies at Yerevan State Komitas

Conservatory, where he took the French horn class (1969) and later on he graduated from the Department

of Musicology (1976, Professor R. Stepanyan’s class) and the Department of Composition (1990, Professor

G. Saryan's class). 

He taught music theory at A. Adjemyan Music School and at the Department of Composition at YSC.

Over the years he has directed the Children's Philharmonia at the Yerevan Aesthetic Education Center, the

Kara-Murza Music School in Gyumri and has held the post of the Vice-rector of the Yerevan State Komitas

Conservatory. (3). 

The composer has worked in various genres. He is the author of symphonic, chamber, vocal-instru-

mental and choral works, including children's choirs (2), which found a well-deserved place in school cur-

ricula as well as in the repertoire of children's and youth choir competitions.

Among Sukiasyan's large-scale works for symphonic orchestra are “Cilicia” (1990) and “Ship on the

Mountain” (2015-2016) symphonies, “Vision” for String Orchestra (2003). The composer is widely known

for his Pastoral for Chamber Orchestra (1997) and the aforementioned “Vision”, his Chamber Symphony

(2011), and Cello Concerto (2016). The composer has written works for unconventional ensembles – the

Poem “Loveless” for Orchestra, Duduk and Blul (2005), “Prelude” for Shvi, Duduk, Tar, Qanun and

Percussion (2010).

Throughout his composition career, Stepan Sukiasyan was especially fond and devoted to wind instru-

ments, his first profession. It is therefore not by chance that two of his most impressive works were com-

posed for wind instruments - the Prayer “Father Mercy” for Choir and Two Trombones (2001) and “Gesang

an Händel” (“Song to Handel”). It is worth noting, that the last work was performed in 2012 by the Leipzig

Philharmonic Orchestra, during the Handel International Festival in Halle, Germany, and was awarded the

Special Prize.

Stepan Sukiasyan had a particular preference for vocal, choral and vocal-instrumental genres. Among

them, “Three Romances” for Voice and Piano to poems by Yeghishe Charents (1993), “The Last Line of a

Prayer"” for Voice and Chamber Orchestra (2008), which won the annual Vahan Tekeyan Cultural Union

Award, “Morning” for Voice and Ten Instruments (2013). Of the works of the choral genre, a significant

place belongs to “Reflection” for Female Choir and Percussion (1997), “Hours of Visions” again on

Yeghishe Charents poetry (1998).  For choir and piano, he has written “Oh, Wonderful Sun” and “A Plea

for Forgiveness” to words by the German poet Hölderlin (2009); “Let There Be Light” (2010); and the

“Songs of Spring” Cycle for Children's Choir (2009), which also won an award.

A special place in the vocal-symphonic genre is occupied by “Litania” Mass, specially commissioned

for symphony orchestra, chorus, baritone, and soprano to words by Pasolini (2014).

A considerable part of Stepan Sukiasyan's musical heritage is devoted to chamber instrumental works

written for solo instruments as well as for various chamber ensembles. Most notable are the Sonata for Solo

Violin (1992); Two Pieces for Violin and Piano (2013), “On the Bank of the Akhuryan River” Pictures for

String Quartet (2010), and String Quartet (2016).
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The present collection includes “Three Bagatelles” for Violin and Piano by Stepan Sukiasyan (1985),

representing the early period in the composer's work. Nevertheless, in these pieces, one can already see the

desire, characteristic for the composer's thinking in general, to combine classical genre and formation prin-

ciples with the Armenian national rhythm and intonation mindset.

The choice of the work was determined, on the one hand, by the desire to popularize the composer's cre-

ative legacy; on the other hand, to expand the repertoire of the curriculum to include an original example

of the bagatelle genre, written by using the specific features of national music.

Bagatelle. From the History of the Genre

Bagatelle (French: bagatelle) literally means a small, graceful little thing, or a piece of jewelry, as well

as a simple instrumental miniature, a musical piece (4.), originally primarily for the piano. The bagatelle

first appears in a collection of works for the harpsichord by the French composer and organist François

Couperin (1668-1733). The most famous in music literature are three collections of bagatelles by German

composer Ludwig van Beethoven (1770-1827), bagatelles by Franz Liszt, Antonin Dvořák, Jan Sibelius,

Camille Saint-Saëns and other composers. 

The 20th century saw a new wave of interest in this genre from such composers of the time as Béla

Bartók, Anton Webern, György Ligeti, Edison Denisov, Valentin Silvestrov, and others. And despite all the

existing biographical, artistic, geographical, national, as well as stylistic and chronological differences, they

all shared the desire to express the most important, the most essential through minimal resources, and each

of them accomplished this task, using their own means of expression and their own handwriting.      

According to sound definition made by V. Silvestrov, “A grain of finesse is contained in a trifle, just as

the sun is reflected in a droplet of the dew,” and, elaborating on his thought, he continues: “One can find it

in Bach's Inventions and Chopin's Preludes, where one sees the same perfection as in their larger composi-

tions, but accumulated within a single moment.” (4.)

THREE BAGATELLES FOR VIOLIN AND PIANO BY STEPAN SUKIASYAN

Methodological Analysis

The work was written in 1985, and has a dedication to the first performers, Sarkis Karapetyan (violin)

and Noune Hakobyan (piano). Both musicians now live in Boston. In this cycle, the elegance characteris-

tic of the bagatelle genre is given to the violin part, while the piano accompaniment contributes to the trans-

parency and fragility of the pieces. 

The beginning of the First Bagatelle is designed in the form of a play, in the course of which the violin

seems to be tuned with the help of the piano. Then, progressively developing, the texture is gradually

becoming denser, enriched by complex intervals, chords, and rhythmic patterns.      Continuous develop-

ment is characteristic not only of the separate pieces, but of the cycle as a whole. Consequently, the effect

of fluidity and constant elaboration is achieved, leading to a climax and then to a Finale reminiscent of a

reprise in which the texture is gradually lightened, and fades away with natural flageolets.

The Second Bagatelle is composed using the principle of contrast. It is written in 3/8 measure, which in

combination with the fast tempo creates a dance-like character of the music. The playful character is fur-

ther emphasized by the alternating rhythmic pattern of the intervals in the middle section. In this episode,

we suggest our fingering, which contributes to its more lively and brilliant performance.

The Third Bagatelle resembles the perpetuum mobile style. It begins with a monotonous melodic pas-

sage, played by the piano, which, because of its sharp chromatic intonations not exceeding the minor third,

creates an extremely suspenseful atmosphere. The suspense is further intensified by the imitative repetitions

played not only in the piano part, but also in different registers of the violin part.
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Repeated question-and-answer sessions by both instruments lead to a climax in the final section of the

piece, through the simultaneous appearance of the violin and the piano. This finale also signifies the logi-

cal closing of the cycle. 

Unconventional harmonic constructions, which give the pieces additional colors and atmospheres in var-

ious episodes, are particularly meaningful.   

We publish the works with some editorial adjustments that have been agreed upon with the composer.

They refer to the strokes, dynamic tones, and fingering, so that the performance best corresponds to the

intention of the composer.

COMMENTS

1. Sukiasyan, S.  M., “On the Bank of the Akhuryan River”. Pictures for String Quartet. (Compiled and Edited by A. G.

Khachatryan), Yerevan, YSC Publishing, 2010.

2. Sukiasyan, S.  M., Works for Children Choir (Author and Editor S. M. Sukiasyan), Yerevan, YSC Publishing, 2010.

3. http://composers.am/?p=6960 Accessed 10.02.2022 at 23:51.

4. https://ru.wikipedia.org/wiki/Багатель#...   Accessed 10.02.2022 at 20:46.
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Предисловие

Степан Манукович Сукиасян – самобытный представитель современной армянской композитор-

ской школы, творческий путь которого начался в 80-е годы прошлого века и продолжался до 2021,

когда композитора не стало. 

В настоящей публикации рассматривается творчество композитора, в частности одно из произве-

дений камерно-инструментального жанра – цикл «Три багатели». Характерные особенности компо-

зиторского стиля Сукиасяна рассматриваются сквозь призму структурного, художественного и мето-

дологического исполнительского анализа. 

Характеристика творчества Степана Сукиасяна

Степан Манукович Сукиасян родился в 1946 году в Гюмри, в 1963 году окончил отделение духо-

вых инструментов Гюмрийского музыкального училища им. К. Кара-Мурзы по специальности вал-

торна. Затем продолжил учебу в Ереванской консерватории по классу валторны (1969), а позднее на

отделении музыковедения (1976, под руководством проф. Р. Степаняна) и композиции (1990, класс

проф. Г. Сарьяна).

Степан Сукиасян был его артистом Симфонического оркестра Радио и Телевидения Армении с

первых дней его основания (1966-1972). Он также преподавал музыкально-теоретические предметы

в музыкальной школе им. А. Аджемяна, на кафедре композиции ЕГК, в разные годы руководил

Детской филармонией при Ереванском центре эстетического воспитания, Музыкальным училищем

им. Х. Кара-Мурзы в Гюмри, занимал должность проректора Ереванской государственной консерва-

тории им. Комитаса (3). 

Композитор работал в различных жанрах, он является автором симфонических, камерных,

вокально-инструментальных и хоровых произведений, в том числе детских хоров (2), которые заня-

ли достойное место в школьных программах, в репертуаре конкурсов детских и юношеских хоров. 

Среди масштабных симфонических полотен С. Сукиасяна следует упомянуть симфонии

«Киликия» (1990) и «Корабль на горе» (2015-2016), «Видение» для струнного оркестра (2003).

Широкую известность композитору принесли «Пастораль» для камерного оркестра (1997) и выше-

упомянутое «Видение», Камерная симфония (2011) и Концерт для виолончели с оркестром (2016).

Композитором созданы произведения для необычных инструментальных ансамблей – поэма «Без

любви» для оркестра, дудука и блула (2005), «Прелюдия» для шви, дудука, тара, канона и ударных

(2010). 

На протяжении всего творческого пути композитор с особой любовью и преданностью относил-

ся к духовым инструментам, к своей первой специальности. Поэтому не случайно, что именно для

духовых инструментов были созданы два из его наиболее ярких произведений - молитва «Отче

Милосердный» для хора и двух тромбонов (2001) и «Gesang an Händel» («Песнь Генделю»).

Отметим, кстати, что последнее произведение в 2012 году было исполнено Лейпцигским филармо-

ническим оркестром во время Международного фестиваля Генделя в Галле, в Германии, и было удо-

стоено Специального приза. 

Особое предпочтение Степан Сукиасян отдавал вокальным, хоровым и вокально-инструменталь-

ным жанрам. Среди них следует упомянуть «Три романса» для голоса с фортепиано на слова Е.

Чаренца (1993), «Последняя строка молитвы» для голоса и камерного оркестра (2008), удостоенная

ежегодной премии Культурного Союза Ваан Текеян, «Утро» для голоса и десяти инструментов

(2013). Среди произведений хорового жанра отдельное место занимают «Размышление» для женско-

го хора и ударных (1997) и «Часы видений» также на слова Е. Чаренца (1998). Для хора и фортепиа-

но были написаны «О, дивное солнце» и «Просьба о прощении» на слова немецкого поэта

Гёльдерлина (2009), «Да будет свет!» (2010), цикл «Песни весны» для детского хора (2009), также

удостоенный премии. 

Значительное место в вокально-симфоническом творчестве композитора занимает Месса

«Litania» для симфонического оркестра, хора, баритона и сопрано на слова Пазолини, написанная по
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специальному заказу (2014). 

Важное место в творческом наследии Степана Сукиасяна отведено произведениям камерно-

инструментального жанра, созданным как для сольного исполнения, так и для различных камерных

ансамблей. Отметим Сонату для скрипки соло (1992), Две пьесы для скрипки и фортепиано (2013),

Картины «На берегу реки Ахурян» для струнного квартета (2010) и Струнный квартет (2016).

В настоящий сборник вошли «Три багатели» для скрипки и фортепиано Степана Сукиасяна

(1985), которые относятся к раннему периоду творчества композитора.  Несмотря на это, в этих пье-

сах уже проявилась тенденция, характерная для художественного стиля композитора – сопоставить

классические жанровые и формообразующие принципы с армянским национальным ритмоинтона-

ционным мышлением. 

Выбор произведения был обусловлен с одной стороны желанием популяризировать творческое

наследие композитора, с другой призван расширить репертуар учебной программы, включив в него

самобытный образец жанра багатели, написанный с использованием особенностей национальной

музыки.  

Багатель. Из истории жанра

Багатель (фр. bagatelle) дословно означает маленькую, изящную вещицу, украшение, а также

несложную для исполнения инструментальную миниатюру, музыкальную пьесу (4.), первоначально

предназначенную главным образом для фортепиано. Впервые багатель встречается в сборнике про-

изведений для клавесина французского композитора и органиста Франсуа Куперена (1668-1733). В

музыкальной литературе наиболее известны три сборника багателей немецкого композитора

Людвига ван Бетховена (1770-1827), багатели Ференца Листа, Антонина Дворжака, Яна Сибелиуса,

Камиля Сен-Санса и других композиторов. 

В 20 веке зарождается новая волна интереса к этому жанру со стороны таких композиторов той

эпохи как Бела Барток, Антон Веберн, Дьёрдь Лигети, Эдисон Денисов, Валентин Сильвестров и др.

И несмотря на все существующие биографические, творческие, географические, национальные, а

также стилистические и хронологические различия, их всех объединяет стремление минимальными

средствами выразить наиболее важное, наиболее существенное, и каждый из композиторов осуще-

ствил эту задачу, используя собственные средства выразительности и собственный почерк.  

По  меткому определению В. Сильвестрова, «В пустяке содержится крупица высокого, как в капле

росы отражается солнце», и, продолжая свою мысль добавляет: «Мы можем обнаружить это в инвен-

циях Баха, прелюдиях Шопена, где видим ту же высоту, что и в больших композициях, но сконцент-

рированную в мгновении» (4.).

ТРИ БАГАТЕЛИ ДЛЯ СКРИПКИ И ФОРТЕПИАНО СТЕПАНА СУКИАСЯНА

Методологический анализ

Произведение было написано в 1985 году, и посвящено его первым исполнителям, Саркису

Карапетяну (скрипка) и Нуне Акопян (фортепиано). Оба музыканта живут сейчас в Бостоне.

Характерное для жанра багатели изящество в этом цикле отдано скрипичной партии, тогда как фор-

тепианный аккомпанемент произведения придает пьесам прозрачность и хрупкость. 

Начало Первой багатели построено в форме игры, во время которой скрипка как бы настраивает-

ся с помощью фортепиано. Затем, поступательно развиваясь, фактура постепенно уплотняется, обо-

гащаясь сложными интервалами, аккордами и ритмическим рисунком.  Не только для отдельных

пьес, но и для всего цикла в целом характерно сквозное развитие. Тем самым достигается эффект

текучести, постоянного развития, приводящего к кульминации, аза которой следует финал, напоми-

нающий репризу, в которой фактура постепенно становится прозрачной, и, наконец гаснет у звуча-
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щих натуральных флажолетов. 

Вторая багатель строится на принципе контраста, написана в размере 3/8, что в сочетании с быст-

рым темпом придает музыке танцевальный характер. Шуточный характер еще более подчёркивает-

ся благодаря переменной ритмической картине у интервалов в средней части. В этом эпизоде мы

предлагаем свою аппликатуру, которая способствует его более живому и блестящему исполнению. 

Третья багатель напоминает по характеру стиль perpetuum mobile. Она начинается с монотонного

мелодического оборота, изложенного в партии фортепиано, который, благодаря острым хроматиче-

ским интонациям, не выходящим за пределы малой терции, создает крайне напряженное настрое-

ние. Это настроение усиливается и дальше, благодаря имитационным повторам, звучащим теперь не

только у фортепиано, но и в различных регистрах в партии скрипки. Многочисленные проведения

темы у обоих инструментов, строящиеся по схеме вопрос–ответ, приводят к кульминации в заключи-

тельной части пьесы, благодаря одновременному звучанию скрипки и фортепиано. Финал символи-

зирует также логическое завершение всего цикла. 

Особое значение имеют гармонические созвучия неканонической структуры, которые в различ-

ных эпизодах придают пьесам дополнительные цвет и настроение. 

Мы публикуем произведения с некоторыми редакторскими поправками, ранее согласованными с

автором. Они касаются штрихов, динамических оттенков и аппликатуры, и сделаны для того, чтобы

исполнение наиболее полно соответствовало замыслу композитора. 

ПРИМЕЧАНИЯ
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Хачатрян), Ереван, Изд-во ЕГК, 2010.

2. Сукиасян, С. М., Сочинения для детского хора (автор и составитель С. М. Сукиасян), Ереван, Изд-во ЕГК, 2010.

3. http://composers.am/?p=6960 Дата обращения 10.02.2022 в 23:51.
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Stepan Manuk Sukiasyan (03.03.1946, Leninakan, now

Gyumri – 11.10.2021, Yerevan).  In 1963 he graduated from the

Department of Wind Instruments at Gyumri Kara-Murza Music

College. He continued his studies at the Yerevan State Komitas

Conservatory, where he took the French horn class (1969) and

later on he graduated from the Department of Musicology (1976,

Professor R. Stepanyan’s class) and Department of Composition

(1990, Professor G. Saryan's class). Worked in Symphony

Orchestra of State Radio and Television of Armenia. In 1972-

1981 taught in №16 Yerevan Music School. In 1981-1984 organ-

ized the Children's Philharmonie at the Yerevan Aesthetic

Education Center, in 1984-1988 was the Director at Kara-Murza

Music School in Gyumri. Since 1989 held the post of the Vice-

rector of the Yerevan State Komitas Conservatory. In 1992-2011

he was teaching at the Department of Composition at YSC (a

Docent since 2006). He is a member of the Union of Composers

of Armenia. Stepan Sukiasyan is the author of symphonic, cham-

ber, vocal-instrumental and choral works.

List of Works:

Quintet for Woodwind Instruments

Three Bagatelles (1985)

Music for “Three Piglets” Puppet Theater Production (1987)

“Cilicia” Symphony (1990)

Sonata for Solo Violin (1992)

Three Romances for Voice and Piano to Yeghishe Charents 

Poetry (1993)

“March” for Voice and Wind Instruments (1997)

“Pastoral” for Chamber Orchestra (1997)

“Reflection” for Female Choir and Percussion (1997)

“Hours of Visions” for Choir to Yeghishe Charents Poetry (1998)

“Father Mercy” for Mixed Choir and Two Trombones (2001)

“Vision” for String Orchestra (2003)

“Loveless” Poem for Orchestra, Duduk and Blul (2005) 

“The Last Line of a Prayer” for Voice and Chamber Orchestra 

(2008, received Vahan Tekeyan Cultural Union Annual

Award)

“Oh, Wonderful Sun” and “A Plea for Forgiveness” for Voice 

and Piano to words by F. Hölderlin (2009)

“Songs of Spring” Song Cycle for Children’s Choir (Cycle of 

four songs, 2009. Received an award) 

“On the Bank of Akhuryan River” Pictures for String 

Quartet (2010)

“Let There Be Light” for Choir and Piano (2010)

Prelude for Shvi, Duduk, Tar, Qanun, and Percussion (2010)

Chamber Symphony (2011)

“Gesang an Händel” for Four Trombones (2012, awarded 

the Special Prize at Handel International Festival in 

Halle, Germany). 

“Morning” for Voice and Ten Instruments (2013)

Two Pieces for Violin and Piano (2013)

Litania Mass for Symphony Orchestra, Choir and Soloist (2014)

“Ship on the Mountain” Symphony (2015-2016)

Concerto for Cello and Orchestra (2016)

String Quartet (2016).

Степан Манукович Сукиасян (03.03.1946, г. Ленинакан,

ныне Гюмри – 11.10.2021, г. Ереван). Окончил в 1963 году

Отделение духовых инструментов в Музыкальном училище

им. Х. Кара-Мурзы в г. Гюмри, в 1969 – Ереванскую госу-

дарственную консерваторию им. Комитаса по специально-

сти валторна. В 1976 г. окончил отделении музыковедения

ЕГК (руководитель канд. искусствоведения проф. Р.

Степаняна), в 1990 году отделение композиции (класс народ-

ного артиста СССР, проф. Г. Сарьяна). Работал: в 1966-

1972гг. в Симфоническом оркестре Радио и Телевидения

Армении (артист), в 1972-1981гг. преподавал в музыкальной

школе №16. В 1981-1984гг. организовал Детскую филармо-

нию при Национальном центре эстетического воспитания, в

1984-1988 гг. занимал должность директора в Музыкальном

училище им. Х. Кара-Мурзы в Гюмри. С 1989-го года зани-

мал должность проректора ЕГК, в 1992-2011 гг. преподавал

на кафедре композиции (с 2006 г. доцент). Член Союза ком-

позиторов Армении. Автор симфонических, камерных,

вокально-инструментальных, хоровых произведений. 

Сочинения:

Квинтет для деревянных духовых инструментов

Три багатели (1985)

Музыка для кукольного спектакля «Три поросенка» (1987)

Симфония «Киликия» (1990)

Соната для скрипки соло (1992)

Три романса для голоса и фортепиано на слова 

Е. Чаренца (1993)

«Марш» для голоса и духовых инструментов (1997)

«Пастораль» для камерного оркестра (1997)

«Размышление» для женского хора и ударных (1997)

«Часы видений» для хора на слова Е. Чаренца (1998)

«Отче Милосердный» для смешанного хора и двух 

тромбонов (2001)

«Видение» для струнного оркестра (2003)

Поэма «Без любви» для оркестра, дудука и блула (2005) 

«Последняя строка молитвы» для голоса и камерного 

оркестра (2008, удостоена ежегодной премии 

Фонда Ваан Текеян)

«Просьба о прощении», «О, дивное Солнце!» для голоса 

и фортепиано на слова Ф. Гёльдерлина (2009)

«Песни весны» для детского хора (цикл из четырех 

песен, 2009, удостоен премии) 

Картины «На берегу реки Ахурян» для струнного 

квартета (2010)

«Да будет свет» для хора и фортепиано (2010)

Прелюдия для шви, дудука, тара, канона и ударных (2010)

«Камерная симфония» (2011)

«Gesang an Händel» для четырех тромбонов (2012, 

произведение удостоено Специального приза 

на Международном фестивале Генделя в Галле,

Германия). 

«Утро» для голоса и десяти инструментов (2013)

Две пьесы для скрипки и фортепиано (2013)

Месса Litania для симфонического оркестра, хора и 

солиста (2014)

Симфония «Корабль на горе» (2015-2016)

Концерт для виолончели с оркестром (2016)

Струнный квартет (2016).
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